
 

 

EKONOMIKA 

Česko si polepšilo v žebříčku inovací. Daří se ekologii                        
i technologiím, digitalizace státní správy zaostává 

V globálním žebříčku inovací (Global Innovation Index) je Česko na 24. místě, jako první ze 

zemí střední a východní Evropy. Oproti loňskému roku je to zlepšení o tří místa. Hned za Českou 

republikou je v regionu Estonsko. První místo na světě drží již sedm let Švýcarsko. Na dalším 

místě je Švédsko a třetí pozici má Nizozemsko, které oproti roku 2016 poskočilo o šest příček. 

Nejhůře je na tom ze 127 hodnocených států a ekonomik Jemen. 

Většina zemí na prvních místech třiceti příček Global Innovation Indexu je z Evropy. Spojené 

státy jsou čtvrté, Izrael je na 17. místě a třeba Čína na 22. místě. 

Z asijských zemí jsou na tom v hodnocení nejlépe Singapur (7. místo), Jižní Korea a Japonsko. 

Nejlépe hodnocenou arabskou zemí jsou podle indexu na 35. místě Spojené arabské emiráty, kde je 

i jedno z center světového finančnictví – Dubaj. Ze zemí Latinské Ameriky je pak nejlepší 

Kostarika (53. místo). V Africe je lídrem v indexu inovací Jihoafrická republika, která je na         

57. místě. 

Oproti minulému roku se Česko v indexu posunulo o tři příčky. Stojí za tím například lepší 

výkon technologických firem nebo větší možnosti úvěrů pro soukromé firmy.  

Více na http://ihned.cz 

BANKY 

ČSOB bude mít na poště monopol, ta za to čeká vylepšení svých 
příjmů o 15 procent 

Generální ředitel České pošty Martin 

Elkán dává najevo spokojenost.                

"V porovnání se současným stavem jsme 

se svým partnerem na příštích deset let 

vyjednali lepší podmínky na poskytování 

finančních služeb," tvrdí Elkán. 

Sebevědomé prohlášení šéfa České pošty 

přichází jen pár dnů před definitivním 

podpisem smlouvy se skupinou ČSOB, ke 

kterému dojde příští středu. 

Jde o staronové partnerství. Největší 

tuzemská finanční skupina ČSOB bude mít 

ale po 1. lednu na poště silnější pozici než 

nyní. Bude tam působit nejen prostřednictvím své Poštovní spořitelny, ale nově získá monopol na 

prodej veškerých finančních služeb. Tedy i na prodej pojištění, stavebního spoření, úvěrů ze 

stavebního spoření nebo penzijních fondů. Svou činnost na poště už proto ukončila Raiffeisen 

stavební spořitelna a do konce roku se z ní stáhnou Česká pojišťovna a Home Credit. 

Výsadní postavení skupiny ČSOB na poštovních pobočkách má podle Elkána přinést státnímu 

podniku zvýšení výnosů z finančních služeb během deseti let o 15 procent. Ty v posledních letech 

stagnovaly zhruba na 1,5 miliardy korun ročně a pošta dávala najevo, že chce víc. Ziskovost 

partnerství by se podle něj měla zvýšit o desetinu. 

Více na http://ihned.cz 

Česko bojuje o odborníky na bankovnictví z Londýna. O tom, jestli se 
přesunou do Prahy, se rozhodne v listopadu 

O tom, jestli se do Prahy z Londýna přestěhují špičkoví odborníci na bankovnictví, rozhodne 

Evropská unie v listopadu. Na summitu v Bruselu, už bez účasti Velké Británie, se na tom 

domluvili lídři členských zemí EU. 

Česko chce využít chystaného odchodu Británie z EU k tomu, aby do Prahy z Londýna přesídlil 

Evropský orgán pro bankovnictví (EBA). Tento úřad má na starosti dohled nad celým evropským 

bankovním sektorem. Provádí například zátěžové testy hlavních bank v unii nebo sjednocuje 

pravidla pro dohled nad jejich činností. Měl by přispět k tomu, aby se už neopakovala světová 

finanční krize z minulého desetiletí. 

Agentura má zhruba 200 zaměstnanců včetně špičkových odborníků na bankovnictví. Její 

příchod do Prahy by tedy byl i otázkou prestiže. Podle analýzy Úřadu vlády, kterou mají HN          

LIDÉ 

Václav Horák generálním ředitelem 
společnosti Home Credit 

Od července povede český 

Home Credit Václav Horák. 

Na postu CEO střídá Davida 

Bystrzyckého, který řídil 

společnost v uplynulých šesti 

letech. David Bystrzycki si 

naplánoval roční volno, po 

němž se plánuje vrátit do 

skupiny PPF. 

V posledních třech letech 

zastával pozici CIO (regionální ředitel pro IT) ve 

skupině BNP Paribas Personal Finance Central 

Europe. Má více než 25 let zkušeností ve finanční 

oblasti. Stál u zrodu společností Cetelem ČR              

a Cetelem Slovensko a devět let působil na pozici 

generálního ředitele Cetelem ČR. 

Nový CEO Home Creditu vystudoval Vysokou 

školu chemicko-technologickou v Praze                      

a absolvoval postgraduální studium bankovnictví na 

Vysoké škole ekonomické v Praze. Pracovní               

a manažerské zkušenosti získal v Agrobance a v 

Bankovním domě Skala. 

Je ženatý a má tři děti. Rád cestuje, ve volných 

chvílích hraje badminton, squash a florbal a jeho 

velkým koníčkem je také sběratelství. 

TIPY 

Technologie Blockhain může od 
základu změnit finančnictví. 
Centrální banky zvažují jeho využití 
pro vydávání virtuálních měn 

Z inovací, které současná digitální doba 

přináší do odvětví finančních a bankovních 

služeb, vyčnívá jedna, která může obrátit 

dosavadní modely fungování vzhůru nohama. 

Někteří investoři a odborníci na bankovní 

systémy jsou přesvědčeni, že technologií, 

která ve finanční sféře může v budoucnosti 

změnit věci od základu, je takzvaný 

blockchain. Jde o myšlenku, na které stojí 

současné virtuálními měny, například bitcoin  

a ethereum. Tato technologie ale může            

v budoucnosti najít uplatnění všude tam, kde 

je třeba spolehlivě zaznamenávat transakce 

nebo databázové změny: od zdravotnictví až 

po logistiku. 

Blockchain funguje jako jakási veřejná 

účetní kniha, sdílená na síti. V té jsou 

zaznamenávány veškeré transakce prováděné 

uživateli s danou měnou (nebo obecně se 

skupinou dat). Protože je účetní kniha − 

vlastně chronologický řetězec záznamů 

(bloků) o transakcích − sdílena mnohokrát 

napříč počítači, nelze rozprostřené, 

(Pokračování na stránce 2) 
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"distribuované" záznamy zpětně změnit. Díky 

této vlastnosti je blockchain bezpečný a může 

sloužit jako archiv transakcí virtuální měny. 

Uživatelé systému také virtuální měnu mohou 

takzvaně těžit − získávat ji na oplátku za to, že 

dávají k dispozici výpočetní sílu svých 

počítačů k hladkému fungování celého 

systému, k ověřování transakcí jednotlivých 

uživatelů a k balení těchto dat do bloků, které 

se následně přidávají do blockchainu. 

Podle bývalého ředitele České spořitelny 

Pavla Kysilky je blockchain pro finančnictví 

"hlavní disruptivní technologií zítřka", tedy 

něčím, co radikálně změní zažité obchodní 

modely. Kysilka argument opírá o fakt, že 

dnes je největším investorem do bankovních 

služeb Google, nikoliv tradiční banky. 

Více na http://ihned.cz 

Bankám pomáhá analýza dat           
z platebních karet. Chytrý software 
umí i najít místo pro pobočku 

Pobočka České spořitelny v Olomoucké 

čtvrti Hodolany trápí manažery druhé největší 

tuzemské banky už několik let. Všechny 

rozbory totiž ukazují, že její umístění asi 10 

minut chůze od hlavního nádraží není ideální. 

Nízké paneláky a hrstka obchodů podél 

Hodolanské ulice, kterou rozděluje 

tramvajový pás, působí spíš jako ospalá 

vesnice než jako živá obchodní zóna s 

potenciálem pro prodej hypoték, kreditních 

karet a firemních úvěrů. 

Když tým odborníků naposledy řešil, kam 

pobočku přemístit, použil poprvé software, 

který analýzou velkého množství dat 

vyhodnocuje byznysový potenciál různých 

lokalit. A nový nástroj ukázal překvapivý fakt, 

který všechny zaskočil: vhodnější místo není v 

blízkosti rušného vlakového nádraží, ale 350 

metrů na úplně opačnou stranu − ještě dál od 

středu města, v olomoucké části Bělidla. 

"Až nový model nám ukázal, kam pobočku 

vlastně máme dát. Nyní je na seznamu 

očekávaných změn a jednáme o nových 

prostorách," říká manažer podpory a rozvoje 

pobočkové sítě spořitelny Filip Belant. 

Případ konfliktu selského rozumu a tvrdých 

dat ukazuje, co všechno firmám dnes mohou 

nabídnout inovativní technologie − cloud, 

analýza velkých dat a umělá inteligence. Právě 

banky disponují záznamy o milionech 

transakcí svých klientů a mohou je využít lépe 

než kdo jiný. Sofistikované algoritmy 

informace vyhodnotí a pomohou určit, kde 

zákazníci vlastně jsou a kde jim být nablízku. 

"Když data dobře nakombinujete, můžete 

vidět místa, kde se klienti vyskytují a kde 

můžeme být jako pobočka fyzicky s nimi," 

vysvětluje manažer Belant. 

 

Více na http://ihned.cz 

 

 

 

k dispozici, by byl přesun těchto vysoce kvalifikovaných finančních expertů pro Česko 

jednoznačným přínosem. "Příchod EBA do Prahy by mohl přispět k rozvoji tuzemského 

finančního prostředí," doufá vláda. Podle ní by taky mohly spolu s EBA do Prahy své sídlo přenést 

i některé londýnské banky. 

Zaměstnanci agentury by v Česku samozřejmě utráceli své peníze, stejně jako další finanční 

odborníci, kteří by za nimi jezdili na různá jednání. Tyto zisky Úřad vlády odhaduje na necelou 

půlmiliardu korun ročně. 

Agenturu ale chtějí kromě Česka získat z Londýna i další země, například Německo, Francie, 

Lucembursko nebo Polsko. "Ta konkurence je opravdu velká," řekl na bruselském summitu EU 

premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD). 

Více na http://ihned.cz 

TECHNOLOGIE 

Roboti mezi bankéři. Rozhodují o přidělení půjček i výši pojistek 
Umělá inteligence platila dlouho za pojem ze sci-fi románů, dnes se však využití učících se strojů 

uplatňuje napříč veškerou lidskou činností. 

Vedle samořídících aut či algoritmů na rozeznání lidských obličejů na fotografiích nachází umělá 

inteligence stále častěji využití i v jinak konzervativnějších odvětvích. Takovým příkladem je třeba 

svět financí. 

Díky ní bude v budoucnu bankovní svět méně závislý na kamenných pobočkách a řadu informací 

bude schopen přijmout a vyhodnotit rychleji a efektivněji než dnes. 

To je jeden ze závěrů, které vyplynuly z panelové diskuse Economia FintTech Leaders Club na 

téma robotiky a umělé inteligence ve financích. Již druhou konferenci z řady panelových diskusí 

pořádaly v pondělí 19. června v Praze Hospodářské noviny společně s Accenture. 

"Prakticky už dnes nejsou v současném světě financí oblasti, které by byly z pohledu umělé 

inteligence nedotčeným územím," prohlásil na konferenci Vlastimil Štefl z ČSOB. Část řešení, jež 

jsou už dnes technologicky možná, se však masově nerozšířila z důvodů příliš vysokých nákladů. 

Zcela běžně se však dnes využívají inteligentní stroje pro různé způsoby vyhodnocování dat uvnitř 

peněžních ústavů či v komunikaci se zákazníkem. 

 

Více na http://ihned.cz 

HYPOTÉKY 

Hypoteční horečka pokračuje, v květnu si Češi půjčili rekordních              
21 miliard. Bojí se, že později na hypotéku nedosáhnou 

Navzdory tomu, že 

podmínky pro získání 

hypoték se od dubna 

zpřísnily, Češi si na koupi 

bytu či domu půjčují peníze 

nadále ve velkém. V květnu 

jim banky poskytly přes     

21 miliard, což je podle 

ukazatele Fincentrum 

Hypoindex letošní rekord. 

Na začátku roku přitom 

odborníci čekali, že trh         

s hypotékami letos klesne 

až o pětinu. 

Od dubna se totiž Česká 

národní banka snaží víc 

zabrzdit hypoteční horečku, která v zemi graduje poslední dva roky. Ekonomice se daří, hypotéky 

výrazně zlevnily, ceny nemovitostí šly naopak nahoru − a ČNB se bojí, že by lidé v případě horších 

časů mohli mít problémy úvěry splácet. Bankám proto na jaře naordinovala řadu zpřísňujících 

doporučení. Například že lidé musí mít naspořeno víc peněz než dříve, většinou alespoň pětinu 

hodnoty nemovitosti. 

To zájemce o hypotéku nijak neodrazuje. Od ledna si už lidé napůjčovali 96 miliard − to je            

o 13 miliard více než v loňském rekordním roce. Na hypotékách už Češi dluží skoro bilion korun. 

Podle realitních makléřů, které HN oslovily, zájem o úvěry neustává z toho důvodu, že Češi se 

bojí, že hypotéky brzy začnou podražovat. Zatím se úrokové sazby drží velmi nízko: průměr byl       

v květnu 2,03 procenta, jen o 0,26 procentního bodu více, než bylo rekordní minimum z konce 

loňska. 

 

Více na http://ihned.cz 
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